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  دارو باید با قیمت های قبلی 
به دست بیماران برسد

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس تاکید 
کرد: گزارش ها حاکی است که تهیه دارو با 
نرخ جدید برای مردم عادی نیز سنگین 
بوده و سازمان غذا و دارو باید تلاش خود 
را برای تامین دارو با قیمت مناسب برای 
آحاد مردم جامعه به ویژه بیماران خاص 
و نیازمندان به کار گیرد. اصغر سلیمی با 
اشاره به وضعیت قیمت دارو و توزیع آن در 
سطح کشور، بیان کرد: این روزها در حوزه 
تامین دارو بیماران و به ویژه بیماران خاص 
دچار مشکل هستند. متأسفانه بعضی 
مواقع شاهد هستیم که داروها با قیمت های 
نجومی در اختیار بیماران قرار می گیرد. 
سازمان غذا و دارو باید تلاش کند تا داروها 
را با قیمت مناسب به دست بیماران برساند. 
وی در ادامه اظهار کرد: سازمان غذا و دارو 
باید تلاش کند تا دارو را به دست افراد 
نیازمند و بیماران خاص برساند. امروز حتی 
داروهایی که در سطح داروخانه ها برای 
مردم عادی عرضه می شود گران است. 
مشاهده ها نشان می دهد تهیه دارو با نرخ 
جدید برای مردم عادی نیز سنگین است. 

 رسیدگی ویژه
  به پرونده شهادت 

یک مامور پلیس
در پی شهادت استوار یکم امیر کیوان لو 
در حین دستگیری یک سارق مسلح، 
علی القاصی رئیس کل دادگستری استان 
تهران به دادسرای عمومی و انقلاب تهران 
دستور داد تا پرونده این جنایت، به طور 
ویژه و خارج از نوبت مورد رسیدگی قرار 
گیرد. رئیس کل دادگستری استان تهران 
در پی شهادت استوار یکم امیر کیوان لو 
در حین دستگیری یک سارق مسلح به 
دادسرای عمومی و انقلاب تهران دستور 
داد تا پرونده این جنایت، به طور ویژه و 
خارج از نوبت مورد رسیدگی قرار گیرد. 
رئیس کل دادگستری استان تهران با تاکید 
بر این گزاره که امنیت شهروندان خط 
قرمز دستگاه قضائی محسوب می شود و با 
مخلان امنیت عمومی و آرامش شهروندان 
هیچ گونه تسامحی صورت نخواهد گرفت، 
گفت: اشخاصی که قصد داشته باشند به هر 
طریقی امنیت عمومی و آرامش شهروندان 
را زیرسوال ببرند، یقین داشته باشند که با 

سیلی قانون مواجه خواهند شد. 

 واگذاری زمین به مردم 
برای ساخت خانه های ویلایی

وزیر راه و شهرسازی ضمن تاکید بر 
واگذاری زمین به مردم برای ساخت ویلا 
و خانه های یک طبقه تا سه طبقه گفت: 
در بافت های فرسوده ظرفیت احداث سه 
واحد مسکونی در هر پلاک وجود دارد. 
پس از برگزاری جلسه روز گذشته شورای 
عالی مسکن با حضور وزرای کشور، راه و 
شهرسازی، نیرو، نفت، جهاد کشاورزی 
و روسای بانک مرکزی و سازمان برنامه و 
بودجه و همچنین مسئولان دستگاه های 
مربوطه برگزار شد که به بررسی برنامه های 
دهک های  برای  مسکن  مالی  تامین 
کم درآمد و متوسط پرداخته شد، امروز 
رستم قاسمی ـ وزیر راه و شهرسازی، 
نشستی را به صورت ویدئوکنفرانس با 
معاونان و مدیران کل راه و شهرسازی 
استان های سراسر کشور برگزار کرد. در 
این نشست، قاسمی به موضوع واگذاری 
زمین به خود مردم برای ساخت خانه های 
دوطبقه، سه طبقه و ویلایی تک واحدی، 
اشاره کرد. او پیش از این هم یکی از 
محورهای طرح نهضت ملی مسکن را 
واگذاری زمین به متقاضیان به منظور 
احداث واحدهای ویلایی عنوان کرده بود. 

 مافیای بزرگتر 
از فولاد مبارکه

عضو کمیسیون قضائی و حقوقی در 
مجلس شورای اسلامی گفت: نصف افرادی 
که در فساد فولاد مبارکه سهیم بودند 
اکنون در پروژه انتقال آب از خلیج فارس 
و دریای عمان سهیم هستند و اگر این 
پروژه با مدل فعلی پیش برود مافیاهای 
بزرگ تری از آن بیرون می آید. هاجر 
چنارانی درباره گام های برداشته شده 
برای اجرای پروژه انتقال آب خلیج فارس 
و دریای عمان به فلات مرکزی، بیان کرد: 
بنده امروز هشدار می دهم که همان طوری 
که مافیاهای بزرگ از فولاد مبارکه اصفهان 
بیرون زد، مافیاهای بزرگ آب در پشت 
پروژه انتقال آب از خلیج فارس و دریای 
عمان به فلات مرکزی وجود دارد. وی 
اظهار کرد: دولت باید آگاه باشد که از همین 
امروز مافیاهای آب در پشت این پروژه 
شکل گرفته و در ظرف ۱۰ سال آینده اگر 
توجه جدی به این موضوع نشود مافیاهای 
بزرگ تر و به مراتب بدتر از فولاد مبارکه 
اصفهان از این پروژه نمایان خواهد شد. 
کسانی که در فساد فولاد مبارکه دست 
داشتند، نصف شان در پروژه خط انتقال 

آب از خلیج فارس و دریای عمان هستند.

کــوتــــاه

در زبان انگلیسی اصطلاحی وجود دارد که ترجمه فارسی آن 
خیلی کم و خیلی دیر می شود. اشاره به برخی از واقعیت ها دارد 
که وقتی تصمیم گیری و گفته می شود هم به جهت اثر بخشی آن 
خیلی دیر شده و به علاوه آنقدر کم است که نمی تواند چاره سازی 
کند. موضع گیری بسیاری از رجال سیاسی اینگونه است. آنچه 
را که می گویند اولا خیلی دیر گفته اند و خیلی وقت پیش باید 
اینها گفته می شد. به علاوه آنقدر قلیل است که اثر بخشی 
چندانی ندارد. حکایت آقای روحانی، آنچه که می گوید و آنچه 
که می خواهد بگوید و آنچه که به قول خودش در سینه داشته 
دقیقا حکایت این ضرب المثل انگلیسی است. بعد از انتخابات 
اردیبهشت 96 آن انتخابات تاریخی که بالاترین رأی را بعد از 
استقرار جمهوری اسلامی آقای روحانی آورد یعنی 24 میلیون 
رأی ؛ زمان آن بود که اگر می خواهد چیزی بگوید و موضع گیری 
کند و اگر حرفی بر ای گفتن داشت آن زمان باید می گفت که 
24 میلیون رأی پشتوانه مردمی داشت که علی الاغلب اقشار 
تحصیل کرده تر جامعه بودند و امیدوار بودند که او بتواند التیامی 
بر زخم های پیشین باشد. اما به رغم همه انتظارات و به رغم 
اینکه بسیاری از آن 24میلیون نفر مطمئن نبودند که رأی دادن 
به روحانی اثر و فایده ای دارد و اساسا انتخابات می تواند تغییری 
به وجود آورد. مع ذلک در دقیقه نود به پای صندوق های رأی 
رفتند به این امید که شاید این انتخابات یعنی انتخاب آقای 
روحانی بتواند تغییری به وجود آورد. اما واقع مطلب آن است که 
شش ماه ، یک سال و دو سال گذشت اما متأسفانه انتخاب آقای 
روحانی هیچ تغییر، تحول و حرکتی را سبب نشد. به رغم اینکه 
بارها و بارها منتقدان آقای روحانی از وی خواستند که سخن 
بگوید با مردم حرف بزند و از مشکلات بگوید اما رئیس جمهور 
سکوت کرد. سکوتی که 4 سال ادامه پیدا کرد. رفتار وی در 
قبال صندوق رأی باعث شد تا امید به صندوق رأی از بین برود 
و حاصل آن را در انتخابات ریاست جمهوری سال گذشته در 
خرداد ۱4۰۰ دیدیم که در شهرهای بزرگ از جمله تهران و 
برخی مراکز استان ها تعداد رأی دهندگان تقلیل یافته بود. این 
حاصل پشت کردن آقای روحانی به صندوق رأی وزارت کشور 
بود. اینکه اکنون سینه وی مالامال اسرار است چه فایده ای دارد. 
نوش دارو زمانی که سهراب بدرود حیات گفته است.  ای کاش 
آقای روحانی به آبرو و حیثیت بسیاری از کسانی که در انتخابات 
سال 96 از جان و دل نه برای او بلکه برای کشور و آینده ایران 
مایه گذاشتند اندکی احترام و ارزش قائل می شد اما نشد. بنابر 
این اینکه مطالبی از آقای روحانی در کتابی بیرون  آید و به قول 
خودش خواسته باشد افشاگری کند واقعا حکایت همان گزاره 

ضرب المثل معروف انگلیسی است که خیلی کم و خیلی دیر. 

خبــــــر
  پست اینستاگرامی کنعانی 

در تجلیل از مقام سلمان فارسی
سخنگوی وزارت امور خارجه در پستی اینستاگرامی به مناسبت 
روز سلمان فارسی، از مقام این یار پیامبر اکرم)ص( تجلیل کرد. ناصر 
کنعانی، در صفحه اینستاگرام خود نوشت: هفتم ماه صفر برابر با ۱3 
شهریور همزمان با سالروز حفر خندق در اطراف مدینةالنبی)ص( 
در جنگ احزاب، به عنوان روز سلمان فارسی نامگذاری و در تقویم 
ملی کشورمان ثبت شده است. ایمان و معرفت، مهاجرت برای 
رسیدن به سرچشمه زلال حقیقت و مجاهدت در راه خدا، از صفات 
و ویژگی های سلمان فارسی است. سلمان، اسوه محبت، عشق و 
دلدادگی ایرانیان به حضرت رسول ا... الاعظم)ص( و خاندان عصمت 
و طهارت )علیهم السلام( است، به گونه ای که شایسته دریافت مدال 

افتخار سَلمانُ مِنّا اهَلَ البَیتِ گردید.  

 آرمان ملی: رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت 
افزایش نقش بخش تعاونی در اقتصاد کشور، 
دستگاه های اجرایی دارای مسئولیت در حوزه 
تعاون را مکلف کرد، حداکثر در یک ماه آینده، 
گزارشی از دلایل کاستی های موجود در اجرای 
سند ملی تعاون و راهکارهای تحقق کامل اهداف 
این سند ارائه کنند.  آیت ا... سید ابراهیم رئیسی 
ظهر دیروز یکشنبه در مراسم گرامیداشت روز 
ملی »تعاون« با اشاره به تصویب سند ملی 
تعاون در سال ۱39۱ و تحقق حدود 2۰درصدی 
اهداف آن در طول ۱۰ سال گذشته گفت: 
دستگاه هایی که در اجرای این سند دارای 
مسئولیت هستند، از امروز ۱۵ روز زمان دارند 
تا نظرات و دیدگاه های خود درباره دلایل ایفا 
نشدن این مسئولیت ها و راهکارهای پیشنهادی 
برای اجرای این مسئولیت ها را به معاونت تعاون 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ارائه کنند. 
رئیس جمهور افزود: همچنین معاونت تعاون 
وزارت کار نیز ۱۵ روز زمان خواهد داشت تا این 

نظرات را جمع بندی و نهایی کند و در جلسه 
آتی که نهایتا تا 2 ماه آینده برگزار خواهد شد، 
ارائه کند تا از این جلسه بتوانیم نتیجه ای عینی 
و اجرایی برای پیشبرد اهداف سند ملی تعاون 
به دست بیاوریم. رئیسی اظهار داشت: آنجا 
که سند ملی تعاون با قوانین موضوعه تعارض 
دارد، در وهله اول تقدم با قانون است، اما آنجا 
که تقدم بخشیدن به قانون باعث معطلی و عدم 
اجرای سند می شود، باید نسبت به اصلاح سند 
و در صورت لزوم اصلاح قانون اقدام مقتضی به 
عمل  آید. در نتیجه بررسی هایی که معاونت 
تعاون وزارت کار و دستگاه های دارای مسئولیت 
در یک ماه آینده انجام خواهند داد، سند ملی 
تعاون باید یک سند کاملا دارای قابلیت اجرایی 
باشد. رئیس جمهور تعاونی را بخشی بسیار مهم 
و دارای جایگاه راهبردی در اقتصاد کشور دانست 
و تصریح کرد: قرار دادن بخش تعاونی به عنوان 
یکی از سه بخش فعال در اقتصاد کشور، از تدابیر 
ارزشمندی بوده که در تدوین قانون اساسی 

در نظر گرفته شده است. رئیسی تحقق نیافتن 
سهم بخش تعاون در اقتصاد کشور را یک نقص 
خواند و با تاکید بر ضرورت برنامه ریزی برای رفع 
این نقص، افزود: البته این ایراد به معنای نادیده 
گرفتن نقش تعاونی ها در اقتصاد کشور نیست. 
تعاونی ها در سال های پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی منشا خدمات زیادی برای کشور بوده اند 
و این قابل انکار نیست. رئیس جمهور تقویت 
نقش بخش تعاونی در اقتصاد کشور را باور جدی 
دولت مردمی خواند و خاطرنشان کرد: یکی از 
حلقه های مفقوده در کشور ما نظارت جدی، 
موثر و بهنگام است؛ همه بخش های اقتصادی 
اعم از دولتی، خصوصی و تعاونی نیاز به حمایت 
و در عین حال نظارت دقیق و موثر دارند. رئیسی 
در ادامه به ظرفیت بالای بخش تعاونی اقتصاد در 
تحقق اهداف کشور در حوزه مسکن اشاره کرد 
و از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خواست 
از میدان گرفتن بخش تعاونی در کنار بخش 
خصوصی به شکل جدی حمایت کند. وی خطاب 
به وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: بنا را 
بر این بگذارید که موانع موجود بر سر راه فعالیت 
تعاونی ها را به ویژه در عرصه تولید و ساخت 
مسکن برطرف و از تعاونی های فعال در کشور 
حمایت کنید. رئیس جمهور یکی از مصادیق 
و جلوه های مهم راهبرد مردمی سازی دولت را 
فعال شدن تعاونی ها در کشور عنوان کرد و افزود: 
در این زمینه همه مقدمات لازم را فراهم کنید و 
اگر نیاز به فعال شدن صندوق حمایت و ضمانت 
تعاون است، این صندوق فعال شود و اگر نیاز به 
آموزش است، آموزش های لازم به شکل عمومی 

ارائه شود. 

 آرمان ملی:  مرور اتفاقات اخیر پیرامون برجام 
که جملگی در راستای رسیدن به توافق و احیای 
برجام بوده نشان می دهد که تلاش همه طرف ها 
این بوده که با اتخاذ رویکردهای مدنظر خود 
شرایط را برای رسیدن به توافق فراهم آورند اما 
روند امور حداقل تا کنون چیز دیگری را نشان داده 
است. به عبارت دیگر تاکنون هر یک از طرف ها 
با ارسال پاسخ خود مدعی شدند که پیشنهادها 
و پاسخ شان راه را برای توافق باز گذاشته است، 
اما تنها راهی که هنوز باز نیست، راه بازگشت به 
توافق است. در این میان تحولات داخلی هر یک از 
کشور ها و گذشت زمان، بر روند مذاکرات و احیای 
برجام و کاهش انگیزه افکار عمومی و دولت ها 
بسیار تاثیرگذار بوده است. انتخابات کنگره آمریکا 
که تا دو ماه دیگر برگزار می شود و می تواند تعیین 
کننده سرنوشت دولت جو بایدن در آینده باشد، 
افزایش فشار ها به اروپا برای تامین امنیت و انرژی 
در بحبوحه تنش با روسیه، افزایش فشار های 

اقتصادی در ایران، تنش میان روسیه و آمریکا و 
تنش میان آمریکا و چین از جمله تحولات بارزی 
است که در این روند مشاهده می شود. این در حالی 
است که پاسخ ایران به آمریکا و اعلام موضع اروپا و 
آمریکا به پاسخ ایران موجب شده تا شرایط نسبت 
به روزهای گذشته تغییر کند و با وجود اینکه 
طی روزهای گذشته همه تحلیلگران داخلی و 
بین المللی و مقامات مختلف کشورها از رسیدن به 
توافق طی آینده ای بسیار نزدیک خبر می دادند اما 
گویا برجام دوباره به دست انداز افتاده و حداقل طی 
روزهای آینده نباید انتظار خبرهای امیدوار کننده  

در این خصوص را داشته باشیم. 
  مخالفان داخلی

هر چه احیای برجام در خارج از کشور مخالف 
و منتقد دارد در داخل کشور نیز هستند کسانی 
که به هر طریقی با توافق با غرب مخالفت کنند. 
البته برای آنها تفاوتی هم نمی کند که دولت 
روحانی روی کار باشد یا رئیسی؛ ظریف و عراقچی 

مذاکرات را پیش ببرند یا امیرعبداللهیان و باقری 
کنی؛ تنها آن چیزی که برایشان مهم است اینکه 
به هر نحوی توافق صورت نگیرد. نگاهی به برخی 
مواضع این جریان ها موید این گفته است. جایی 
که حسین شریعتمداری مدیر مسئول کیهان 
می گوید: »مذاکره برای لغو تحریم ها آب در 
هاون کوبیدن است و با جرات می توان گفت که 
این مذاکرات راه به جایی نمی برد و می بینید 
که تاکنون از »ناکجاآباد« بیرون نرفته است.« 
در جای دیگری علی خضریان نماینده مجلس 
در مطلبی با اشاره به خط قرمز و سیاستی که به 
تصریح رهبری هیچ کس نباید از آن تخطی کند.  
آورده است: »این امر در حالی که بر اساس متن 
پیش نویس، اینطور نیست که  آمریکا، تحریم های 
برجامی را رفع و سپس ما آن را  راستی آزمایی 
کنیم و در صورت رفع تحریم ها، ایران اقدامات 
کاهشی هسته ای خود را بعد از تحقق آن دو شرط، 
انجام دهد. بلکه قبل از رفع همه تحریم ها، ایران 
باید اقدامات خود را انجام دهد.« همه این مسائل 
در شرایطی است که این بار نه دولت روحانی که 
دولت رئیسی در حال مذاکره و در آستانه توافق 
است و جای حیرت است که با دولت انقلابی نیز 

اینگونه مواجهه دارند. 

رئیس جمهور:

 تحقق نیافتن سهم بخش تعاون در اقتصاد کشور
 یک نقص است

   تقویت نقش بخش تعاونی در اقتصاد کشور باور جدی دولت مردمی است

»آرمان ملی« تحولات پیرامون برجام را بررسی می کند

مخالفان توافق از واشنگتن تا تهران

دیــدگــــاه
چراکابینه اصلاح نمی شود؟

 شرایط اقتصادی کشور به گونه ای است که نمی توان اعلام 
کرد که رئیس جمهور و وزرا از آن باخبر نیستند. برخی در 
رسانه ها اعلام می کنند که مسئولان آمارهای اشتباه دریافت 
می کنند. این تحلیل درستی نیست مگر می شود  مسئولان 
از وضعیت اقتصادی  خبر نداشته باشند.   مسئولان هم در 
کنار همین مردم زندگی می کنند. از روزی که  دولت اعلام 
کرد ارز مرجع حذف می شود، روغن چند برابر شده است؟ از 
روزی که آقایان اعلام کردند با حذف ارز مرجع در برابر فساد 
خواهند ایستاد، چه میزان به قیمت مایحتاج مردم افزوده شده 
است. آیا مسئولان مرغ مصرف نمی کنند آیا از قیمت گوشت 
و لبنیات در بعد و قبل از  حذف ارز مرجع باخبر نیستند؟ پر 
واضح است که  همه مسئولان از همه چیز اطلاع دارند. از 
این جهت افرادی که می گویند با توسل به عدم باخبر بودن 
رئیس جمهور از شرایط کشور دامن ایشان مبرا از واقعیت های 
اقتصادی جامعه است، در درجه اول به شخص آقای رئیسی 
ظلم کرده اند و در درجه بعدی به فهم مردم ایراد گرفته اند که 
چنین با آنها برخورد می کنند. مشکل آنجاست که دولت با 
سایر قوا یکدست شده و هیچ صدای مخالفی در درون دولت 
پژواک پیدا نمی کند. ضمن اینکه برخی در کابینه صراحتا از 
دولت و عملکرد دولت تعریف می کنند. این مورد می تواند بر 
سخنان رئیس جمهور تاثیر بگذارد. ریشه این مشکلات را باید 
آنجا جست و جو کرد که برخی افراد دلسوز و شخصیت هایی 
که برای انقلاب هزینه دادند  کنار رفتندو افرادی جایگزین 
آنها شدند که فاقد تجربه کافی هستند، دوم اینکه برخی 
گذشتگان را قبول ندارند و لباس هماهنگی با حاکمیت بر تن 
کرده و این می شود که می بینیم به طوری که مردم در برابر 
برخی آمارهای اعلام شده از سوی دولت که با واقعیت ها مورد 
پذیرش قرار نمی گیرد؛ قرار می گیرند. تا زمانی که کابینه و 
تیم اقتصادی اصلاح نشود،  نمی توان امید چندانی به حل 

مشکلات اقتصادی داشت.

ناصر قوامی  
فعال سیاسی اصلاح طلب

 وضعیت اینترنت تضییع 
حقوق مردم است

  صادق زیباکلام
استاد دانشگاه

 آرمان ملی: کتاب »بدون دود و آتش و خون« 
روایت های جالب و جدیدی را در گفت وگو با 
حسن روحانی رئیس جمهور سابق و دولتمردانش 
منتشر کرده است. صداوسیما ارتباط خوبی 
بادولت روحانی نداشت و بارها سعی در تخریب 
داشت که پخش گاندو نمونه ای از آن است. در 
کتاب روحانی آمده است: »تصمیم گرفتم در 
مورد جنگ اقتصادی حرف بزنم. به من گفتند 
برو با رهبری صحبت کن. گفتم این راهکار 
عملی نیست. وقتی ترامپ جنگ اقتصادی را 
شروع کرد، اختلاف نظر اساسی در دولت وجود 
داشت که آیا با این وضعیت می توان کشور را اداره 
کرد یا نه؟ حتی عده ای از وزرا پیشنهاد کردند 
که استعفای دسته جمعی بدهیم. می گفتند در 
این وضعیت باید کسانی با تمام اختیارات بیایند 
و دولت را بگیرند وگرنه شرایط برای اداره کشور 
مساعد نیست. به من گفتند برو با رهبری صحبت 
کن. گفتم این راهکار عملی نیست.« چند ثانیه 
سکوت می کند و ادامه می دهد: »گفتم این رفتار 
را نامردی می دانم. وقتی ما برویم، رهبری تنها 
می شود. در بخش دیگر به موضوع کوپنی کردن 
اجناس چنین اشاره شده است: »آقای حدادعادل 
آمد و به من گفت که کشور را کوپنی کنید. گفتم 
دولت این کار را تا روز آخر انجام نمی دهد. آنها 
این حرف را به رهبری هم زده  بودند. به رهبری 
گفتم که نظرم این است که نباید کوپنی کنیم، 
ایشان هم تایید کردند و گفتند درست است. 
آقای لاریجانی به من می گفت که یارانه را بیشتر 
کنید و ارز 42۰۰ تومانی را حذف کنید. به وزرا 
گفتم که قیمت دقیق همه کالاها را روز به روز 
می خواهم. باید بدانم ماست، تخم مرغ، نان، 
برنج، گوشت و... دقیقا هرروز چند است. اگر 

می خواستیم حمایت در تامین کالا را قطع کنیم، 
مردم زیر بار گرانی له می شدند. گفتم نه. یارانه 
کالایی باید ادامه داشته باشد و ارز 42۰۰ تومانی 
هم برای تامین کالا بدهید.« وی همچنین ذکر 
کرده که »خیلی از اقدامات دولت دوازدهم 
ناشی از تلاش برای مبارزه با جنگ اقتصادی بود. 
بیرون از دولت ممکن است بگویند چرا این کار 
را کردید؟ چون اطلاع ندارند که چه اتفاقاتی در 
حال وقوع بود یا فکر کنند که دولت از وضعیت 
کشور اطلاعی ندارد یا اینکه به ذهنش نمی رسد 
که فلان منطق اقتصادی را پیاده کند. خیر اینها 
نیست. مساله این است که کشور زیر بهمن بود و 
ما باید جان مردم را حفظ می کردیم. جان مردم 

برای دولت دوازدهم شریف بود.«
 عده ای تصمیم گرفتند دولت را زمین 

بزنند
 روحانی تصریح کرده: »رهبری کمک کردند. 
اجازه دادند جلسات سران قوا تشکیل شود و اول 
گفتند که هرچه شما به نتیجه برسید، همان 
را عمل کنید. بعد گفتند هرجا خلاف قانون 
بود، بگوید و عموما هم قبول می کردند. جلسه 
سران قوا جاهایی ما را یاری کرد. قصد ما این 
بود که بنزین و گازوئیل را در بازار بفروشیم و 
برای دولت تامین مالی کنیم. اما بدون اینکه 
به مردم فشار مضاعف وارد شود. یارانه 4۵ هزار 
تومانی پاسخگو نبود. بنابراین باید یارانه جدیدی 
تعریف می شد. بنابراین به 6۰ میلیون نفر یارانه 
سوخت دادیم. سه قوه در مورد اجرای این طرح 
توافق کردیم ولی وقتی زمان اجرا رسید، در 
کاسه ما گذاشتند. برای سفر استانی به کرمانشاه 
رفته بودم. به من خبر دادند که خبرگزاری فارس 
اعلام کرده که آخر هفته قرار است بنزین گران 

شود. مردم به خیابان ریختند، صف تشکیل 
شد، پمپ بنزین آتش زدند. درحالی که در 
آن مقطع اصلا قصد این کار را نداشتیم. با این 
حال گفتم که برای چند ماه آینده را هم لغو 
کنید. هر روز یک داستان جدید پیش می آمد. 
غروب جمعه عده ای تصمیم گرفتند، دولت را 
زمین بزنند. بعدها افراد اصلی دستگیر شدند. 
بازجویی های آنها موجود است که می گویند از 
چه کسانی دستور گرفته  بودند. جنگ اقتصادی 
یعنی چه؟ یعنی اینکه اسرائیلی ها کشتی های 
ما را در دریای سرخ می زدند. قبل از این هیچ 
وقت پیش نیامده بود که نفتکش ایران زده شود 
ولی این برای اولین بار بود که از همه ابزارها 
استفاده می کردند که درآمدهای ارزی ایران به 
صفر برسد. می خواستند در ایران قحطی شود.« 
روحانی به موضوع برجام هم اشاره دارد: »وقتی 
آمریکا از برجام بیرون رفت، تصمیم اولیه این بود 
که ماهم بلافاصله از برجام خارج شویم. همان 
روز جلسه اضطراری گذاشتیم. همانجا تصمیم 
گرفته  شد که ۱۵ روز دیگر از برجام خارج شویم. 
بعد فکر کردیم با یک چشم برهم زدن، ۱۵ روز 
تمام می شود. آن شب اعلام کردیم که ما برای 
خروج از برجام چند هفته مهلت می دهیم. چند 
هفته یعنی چند هفته؟ یعنی یک هفته تا ۱۰۰ 
هفته یا بیشتر. هنوز در همان چند هفته هستیم. 
به امریکا گفته بودند که ماشه را بکش و خارج شو. 
ولی ما کاری کردیم که معادلاتش به هم بخورد. 
این را حتی پوتین گفت که اگر شما از برجام 
خارج شده  بودید، ترامپ نفس راحتی می کشید 
قرار بود همه چیز به نفع امریکا باشد ولی ما کاری 
کردیم که معادلاتش به هم بخورد.« روحانی 
گفت: برجام اجازه نداد امریکا بتواند جهان را علیه 
ایران متحد بکند. ما در دولت دوازدهم کشور را 
با پول هایی اداره کردیم که بخشی از آن در اثر 
اجرای برجام طی دولت یازدهم به دست آمده بود. 
خیلی از حرف ها را نمی توان زد. اینها اسرار کشور 
است که نشان می دهد چطور یک جنگ تمام 
عیار را به سرانجام رساندیم. ولی مردم حداقل 

باید بخش هایی را بدانند. 

واکنش روحانی به پیشنهاد استعفای دسته جمعی دولت پس از خروج ترامپ از برجام:

مــردم بــاید بداننــد
  گفتم این رفتار را نامردی می دانم. وقتی ما برویم، رهبری تنها می شود 

 300 سرشبکه 
فعال در مبارزه با حجاب 

دستگیر شدند

سخنگوی ستاد امر به معروف 
گفته است، همزمان با اجرای قانون 
عفاف و حجاب، 3۰۰ سرشبکه 
دستگیر شده اند. خبرگزاری فارس، 
گزارش کرده که »اجرای قانون 
عفاف و حجاب طی ماه های اخیر 
در دستور کار نهاد های دولتی و 
حاکمیتی قرار گرفته و در واقع 
این اقدام آغاز راه است و پس از 
آن قرار است اجرای قانون در 
صنوف و سایر اقشار هم اجرایی 
شود.« به نوشته این خبرگزاری، 
»ستاد احیای امر به معروف و 
متولی  عنوان  به  منکر  از  نهی 
اجرای این قانون نیازمند حمایت 
و همراهی بسیاری از دستگاه ها 
نهاد ها،  این  جمله  از  که  است 
دستگاه های امنیتی و اطلاعاتی از 
جمله وزارت اطلاعات هستند.« 
سخنگوی  خان محمدی،  علی 
ستاد احیای امر به معروف و نهی 
از منکر، درباره اقدامات وزارت 
اطلاعات و دیگر نهاد های امنیتی 
در حوزه امر به معروف و خصوصاً 
حوزه عفاف و حجاب گفته »در این 
زمینه جریانات بسیاری در جامعه 
به صورت مخفی فعال بودند و هنوز 
هم هستند که در این راستا وزارت 
باند های  شناسایی  با  اطلاعات 
مبارزه با عفاف و حجاب اقدامات 
شایسته ای انجام داده و عوامل 

بسیاری را هم دستگیر کرده اند.«

امید زیادی ایجاد شده است

یک عضو کمیسیون امورداخلی 
کشور و شوراها در مجلس تاکید 
کرد: متأسفانه وضعیت خدمات 
اینترنت در سطح کشور نیز مانند 
نوعی  به  و  صنعت خودرو شده 
می توان گفت مردم پول تویوتا 
کمری را پرداخت کرده اما سمند 
تحویل می گیرند. این وضعیت به 
نوعی ضایع کردن حقوق مردم به 
شمار می رود. احمد علیرضا بیگی 
بیان کرد: ما اینترنت را از چند 
مجرا وارد کشور می کنیم. شرکت 
زیرساخت عهده دار این مسئولیت 
است. به عبارت دیگر مجاری انتقال 
را  مختلف  مرزهای  از  اینترنت 
شرکت زیرساخت فراهم می کند. 
ما بخشی از این اینترنت را در داخل 
کشور مصرف کرده و برای بخشی 
دیگر حق ترانزیت گرفته و از کشور 
ما عبور کرده و به سایر کشورها 
می رود. وی اظهار کرد: از چند مجرا 
واردات اینترنت اتفاق می افتد. 
بخش عمده آن نیز از سمت بوشهر و 

جنوب به کشور وارد می شود.

 مدیرکل سابق شورای راهبردی 
سیاست  گفت:  خارجی  روابط 
خارجی در رابطه با همسایه ها از نظر 
رفت و آمد و بهبود روابط با برخی از 
کشورهایی که رابطه ما باید خوب 
می شد، اما خوب نبود در این دولت 
بهتر شد، این دولت سعی کرد با حوزه 
خلیج فارس، آسیای مرکزی، ترکیه و 
عراق عاقلانه برخورد کنند، در مساله 
قفقاز هم همین طور بود. آنها روابط را 
با همسایه شمالی روسیه، نسبت به 
دولت قبل خیلی سریع تر گسترش 
دادند.. عبدالرضا فرجی راد افزود: 
در رابطه با هسته ای نیز اقداماتی شد 
و بالاخره دیدگاه های این دولت با 
دولت قبلی متفاوت است اما اکنون 
با اینکه تاخیر شده است، اما امید 
زیادی در دل مردم ایجاد شده که 
این توافق ظرف چند روز و چند  

هفته به پایان برسد .


